
گزارش سازمان حقوق بشری از جنایت های 
رژیم صهیونیستی در رفح

هشدار جدی!
دیده بان حقوق بشر اروپا- مدیترانه با اشاره به 
جنایت های جدید رژیم صهیونیستی در رفح نسبت 
به پیامدهای این امر هشدار داد. دیده بان حقوق بشر 
کید کرد: دو روز بعد از آغاز  اروپا- مدیترانه در بیانیه ای تا
کوچ اجباری مردم رفح توسط ارتش رژیم صهیونیستی 
و حمله زمینی به گذرگاه این شهر و تعطیلی آن، هشدار 
ک و چندجانبه در رفح آغاز شد.  فاجعه انسانی خطرنا
سیطره ارتش اشغالگر بر گذرگاه رفح و ممانعت از ورود 
گذرگاه و همچنین  کمک های انسانی از طریق این 
شدن  عمیق  و  قحطی  فاجعه  ابوسالم  کرم  گذرگاه 
بحران انسانی و غذایی را گسترده تر می کند. ممانعت 
گذرگاه رفح به معنای بریدن  از سفر مردم از طریق 
کنان غزه و محرومیت مردم از  تنها شاهرگ حیاتی سا
حق جابه جایی و فرصت نجات از نسل کشی است. 
و  بیماران  محرومیت  معنای  به  همچنین  امر  این 
ج از غزه است و با توجه  مجروحان از حق درمان خار
به نبود امکانات پزشکی و درمانی در پی جنایت های 
اسرائیل احتمال مرگ این بیماران و مجروحان بیشتر 
می شود. طبق گزارش مرکز رسانه ای فلسطین، این 
کید کرد: رفح مرکز فعالیت های  سازمان حقوق بشری تا
امدادی و انسانی به شمار می رود و کمک های انسانی 
ده ها  و  می شود  وارد  نقطه  همین  از  نجات بخش 
غیرنظامیان  به  خود  کمک های  امدادی  سازمان 
از جمله آب، غذا و دارو را در همین منطقه ذخیره 
کرده اند. بنابراین حمله به رفح منجر به قحطی و 
انتشار بیماری های گسترده می شود. در این بیانیه 
آمده است: هزاران آواره در رفح تلاش می کنند که به 
منطقه مواصی در خان یونس بروند و جنگنده ها و 
تانک های صهیونیستی آن ها را به شدت بمباران 
48 ساعت  که طی  می کنند و همین امر منجر شد 
گذشته 52 فلسطینی از جمله 17 کودک و 14 زن شهید 
شوند و 18 منزل مسکونی نیز ویران شد. به دلیل دستور 
کوچ اجباری جدید، بیمارستان ابویوسف النجار که 
بیمارستان مرکزی رفح است و یک مرکز درمانی دیگر 
کی به همراه  تخلیه شد و این امر پیامدهای خطرنا
خواهد داشت. این سازمان آورده است: در نتیجه 
حمله رژیم صهیونیستی به شرق رفح پمپاژ آب متوقف 
شده و بسیاری از مواد غذایی در دسترس نیست و 
همین امر منجر به بحران قحطی می شود. کوچ اجباری 
صدها هزار غیرنظامی فلسطینی لزوما به معنای رفتن 
آن ها به مناطق امن نیست، زیرا در ساعات گذشته 
مناطق متعددی در خان یونس و دیرالبلح که مناطق 
امن اعلام شده بودند، توسط رژیم اشغالگر بمباران 
کنون در منطقه المواصی که طول آن 13 و  شدند. ا
عرض آن یک کیلومتر است بیش از 400 هزار نفر حضور 
دارند، این منطقه به رغم اینکه امکانات لازم را ندارد 
همواره از سوی رژیم صهیونیستی بمباران می شود. 
در بخش دیگری از این بیانیه آمده است: با گذشت 
از جنایت نسل کشی های مداوم در غزه،  روز   215
اسرائیل به دنبال حمله گسترده دیگر در رفح است و به 
سرنوشت صدها هزار غیرنظامی و آواره که بعد از اعلام 
منطقه امن به آن پناه آورده اند هیچ اهمیتی نمی دهد. 
کنان در این منطقه کشتاری  با توجه به تعداد بالای سا
بزرگ رخ خواهد داد و نگرانی هایی نسبت به سناریوی 
ج از نوار غزه وجود دارد.  کوچ اجباری جدید به خار
کید  دیده بان حقوق بشر اروپا- مدیترانه همچنین تا
کرد: از جامعه بین المللی می خواهیم که برای توقف 
حمله نظامی به رفح و توقف جنایت نسل کشی توسط 
خ دادن است  اسرائیلی که از هفت ماه پیش درحال ر
به طور فوری و قاطع ورود کند و با افزایش فشارها به 
اسرائیل این رژیم را مجبور کند تا به قوانین بین المللی 
و احکام دیوان بین المللی دادگستری برای محافظت 
از غیرنظامیان در غزه پایبند باشد. پیش از این سازمان 
پزشکان بدون مرز اعلام کرد: حمله به رفح پیامدهای 
فاجعه باری برای بیش از یک میلیون فلسطینی خواهد 
داشت و آسیب به سیستم پزشکی را افزایش خواهد 
داد. بیمارستان های میدانی یا تأسیسات جایگزین 
نمی توانند با افزایش شدید مجروحان تعامل کنند. این 
سازمان اعلام کرد: ارائه کمک های پزشکی و انسانی به 
کنون چالش بزرگی است. حمله ارتش رژیم  مردم غزه ا
صهیونیستی به شرق رفح با مقاومت شدید گروه های 
گذشته  فلسطینی روبه رو شده است. طی ساعات 
بیمارستان ابویوسف النجار در شرق رفح به دلیل حمله 
شدید رژیم اشغالگر به اطراف بیمارستان و مناطق 
شرقی تخلیه شد. همچنین منابع پزشکی فلسطینی 
اعلام کردند 35 شهید و 12۹ زخمی ظرف 24 ساعت 

گذشته به بیمارستان الکویت در رفح منتقل شدند.

   هشدار پزشکان بدون مرز درباره »پیامدهای 
» فاجعه بار

به  کرد: حمله  اعلام  سازمان پزشکان بدون مرز 
رفح پیامدهای فاجعه باری برای بیش از یک میلیون 
فلسطینی خواهد داشت. سازمان پزشکان بدون مرز 
خبر داد: حمله به رفح پیامدهای فاجعه باری برای 
بیش از یک میلیون فلسطینی خواهد داشت و آسیب به 
سیستم پزشکی را افزایش خواهد داد. بیمارستان های 
میدانی یا تأسیسات جایگزین نمی توانند با افزایش 
شدید مجروحان تعامل کنند. طبق گزارش الجزیره، این 
سازمان اعلام کرد: ارائه کمک های پزشکی و انسانی به 
کنون چالش بزرگی است. حمله ارتش رژیم  مردم غزه ا
صهیونیستی به شرق رفح با مقاومت شدید گروه های 
فلسطینی روبه رو شده است. بیمارستان ابویوسف 
النجار در شرق رفح به دلیل حمله شدید رژیم اشغالگر به 
اطراف بیمارستان و مناطق شرقی تخلیه شد. همچنین 
منابع پزشکی فلسطینی اعلام کردند 35 شهید و 12۹ 
زخمی ظرف 24 ساعت گذشته به بیمارستان الکویت 

در رفح منتقل شدند. 

آرمان ملی- مطهره شفیعی: روغن های آلوده بحث چند 
روز اخیر است، روغن هایی که چالش آنها با انتشار خبری در 
فضای مجازی مبنی بر ورود 47 هزار تن روغن آلوده به کشور 
آغاز شد. حوالی عصر دوشنبه هفته جاری بود که خبر توزیع 
بیش از 47 هزار تن روغن آلوده در کشور پخش شد؛ خبری 
مشابه ورود برنج های آلوده به کشور که سال ۹4 منتشر شد 
و دغدغه های زیادی را هم به دنبال داشت. آن زمان ورود 
هزار و 250 تن برنج آلوده به کشور تأیید و اعلام شد که برای 
آن پرونده قضائی هم تشکیل شده است. طبیعی بود که این 
ادعا تکذیب شود مانند شرکت بازرگانی دولتی ایران واردات 
روغن آلوده به کشور را تکذیب کرد و گفت: اساسا هیچ گونه 
کالایی بدون مجوز سازمان غذا و دارو و سازمان ملی استاندارد 
ایران، امکان ورود به بازار ندارد و در صورتی  که کالایی مورد 
تأیید سازمان های مذکور قرار نگیرد، نه تنها به مجاری توزیع 
و مبادی مصرف وارد نمی شود که حتی ترخیص آن از گمرک 
که  نیز عملا امکان پذیر نیست. اما یک جای کار می لنگید چرا
شرکت بازرگانی دولتی اعلام کرد، روغن های آلوده به شرکت 
خارجی وارد کننده مرجوع می شود پس روغن آلوده وارد 
کنون از مرجوع آن  شده بود و محلی برای تکذیب ندارد و ا
می گویند. این شرکت در بیانیه ای اعلام کرد، از ۹1 هزار تن 
روغن وارداتی 47 هزار تن با تایید سازمان غذا و دارو در داخل 
توزیع شد و 44 هزار تن هم با تشخیص این سازمان توزیع 
نشد که در انبارها است و مرجوع می کنیم. این میزان روغن 
مصرفی دو میلیون و 200 هزار نفر ایرانی در یکسال بر اساس 

سرانه 20 کیلوگرم است. 

   تأیید شد 
مشاور  صادقیان؛  یوسف  نشد.  ختم  اینجا  به  ماجرا 
امور فنی و سیاستگذاری اداره کل فرآورده های غذایی و 
آشامیدنی سازمان غذا و دارو با بیان اینکه این میزان روغن 
خام آفتابگردان در سال 1400 وارد کشور شده است، اظهار کرد: 
معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان نسبت 
به نمونه برداری و آنالیز این روغن در آن زمان اقدام کرده است 
که به دلیل مغایرت در باقی مانده سموم دفع آفات نباتی، 
این محموله نتوانست مجوز ترخیص اخذ کند. وی افزود: 
واردکننده این روغن درخواست نمونه برداری مجدد را ارائه 
کرد که باتوجه به اینکه کالا، یک کالای استراتژیک بود؛ سازمان 
غذا و دارو با این درخواست موافقت کرد که این آزمایشات 
مجددا تکرار شد. سه مرحله نمونه برداری و پنج بار آزمایش 
انجام شد و در همه موارد نمونه برداری، عدم انطباق در باقی 
مانده سموم دفع آفات محرز شد. در نهایت مشاور امور فنی 
و سیاستگذاری اداره کل فراورده های غذایی و آشامیدنی 
سازمان غذا و دارو گفت: محموله روغن آفتابگردان آلوده به 
سموم دفع آفات، از نظر سازمان غذا ودارو امکان ترخیص و 
مصرف ندارد. به گفته مشاور امور فنی و سیاستگذاری اداره 
کل فرآورده های غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو، این 
محموله، 3 مرحله نمونه برداری و 5 مرحله آزمایش شده؛ 
متاسفانه در تمامی مراحل باقیمانده سموم دفع آفات نباتی 
کالا و هم به معاونت  در محصول محرز شده و به صاحب 
غذا و داروی هرمزگان عدم ترخیص، لزوم توقیف محموله و 

مرجوع آن ابلاغ شد. صادقیان تصریح کرد: آزمایشات انجام 
شده از محموله روغن های آفتابگردان هم در آزمایشگاه های 
معاونت غذا و داروی هرمزگان و هم در آزمایشگاه مرجع 
سازمان غذا و دارو به عنوان معتبرترین آزمایشگاه کشور در 
حوزه غذا انجام شده است؛ بنابراین محموله از نظر سازمان 
غذا و دارو امکان ترخیص نداشت که به مراجع ذی ربط اعلام 
و اقدامات قانونی توسط مرجع قضائی در حال انجام است 
کید بر اینکه سازمان غذا و  تا محموله مرجوع شود. وی با تا
دارو تمامی فرآورده های غذایی اعم از مواد اولیه و محصول 
نهایی وارداتی را در آزمایشگاه های معاونت های غذا و دارو 
با حساسیت بالا مورد بررسی قرار می دهد، گفت: خط قرمز 
سازمان غذا و دارو سلامت مردم است و در این حوزه اقدامات 
که  تخصصی و قانونی متناظر صورت می گیرد. با وجودی 
گزارش  مسئولان سازمان غذا و دارو تا لحظه تنظیم این 
ح شده درباره آلوده بودن این  توضیحی درباره ادعای مطر
روغن ها ارائه نکرده اند، اما گفته می شود که پاسخ اولیه درباره 
این محصولات در بررسی های اولیه به صورت کلی بوده و در 
نهایت با توجه به سنجش براساس استانداردهای بین المللی 
MRL و بومی سازی آنها مجوز مصرف انسانی برای بخشی 
از این روغن ها صادر شده و بخش دوم هم در گمرک مانده 
است. این در حالی است که سنجش سموم موادغذایی در 
گر محصولات صادراتی با  کشورهای مختلف متفاوت است و ا
استانداردهای کشور مقصد تطابق نداشته باشند، مجوز ورود 
نمی گیرند، درست شبیه اتفاقی که درباره برخی محصولات 
خ داد؛  کشاورزی ایران در صادرات به کشورهای همسایه ر
بازگشت فلفل  دلمه ای ها از روسیه، کیوی از هند و سیب زمینی 

از ازبکستان. 

   عوارض آسیب زای سموم برای سلامتی
میزان سموم موجود در موادغذایی از آن جهت اهمیت 

دارد که منجر به بروز بیماری های متعدد می شود. عوارض 
کوتاه مدت این محصولات شامل اسهال، استفراغ، سردرد است 
و عوارض طولانی مدت هم می تواند به ابتلای انواع سرطان ها، 
بیماری های کبدی و آسیب به سیستم عصبی، کاهش باروری 
و... منجر شود. در گزارشی که درباره روغن های آلوده منتشر 
کالاها حاوی آفت کش های  که این  شده، عنوان می شود 
کساید، پیریمیفوس متیل  مالاتیون، دلتامترین، پیپرونیل بوتا
کساید و دلتامترین هم با  بوده و میزان مالاتیون، پیپرونیل بوتا
حد مجاز تعیین شده در ایران فاصله داشته است. این در حالی 
است که نه تنها درباره محصولات وارداتی که درباره محصولات 
تولیدشده در کشور هم براساس ضوابط سازمان غذا و دارو، 
استفاده از سموم بیش از حدمجاز مورد تأیید نیست و مجوز 
عرضه در بازار را دریافت نمی کنند. درباره روغن های آلوده هم 
به طور حتم تمام مصوبات کمیته فنی سازمان غذا و دارو در 

پاسخ به افکار عمومی موجود است و قابل ارائه خواهد بود. 

   باز هم دولت روحانی مقصر بود!
کاستی و مشکلی پیش می آید به دولت  همیشه هرگاه 
روحانی نسبت داده می شود که روغن های آلوده هم در امان 
نماند، چنانکه ادعا شد تاریخ ثبت سفارش و ورود روغن مورد 
ادعا، مربوط به دولت قبل در سال های 13۹۹ و 1400 بوده و 
مشخصا در اسفندماه 13۹۹ خریداری و در تیرماه 1400 وارد 
کشور شده و یکماه بعد یعنی در مردادماه، وجه آن پرداخت 
شده است. در مهرماه 1400 از سوی سازمان غذا و دارو، 
نمونه گیری روغن های خریداری شده، انجام شده که بعد از 
چند نوبت نمونه گیری، از مجموع ۹1 هزار تُن روغن وارداتی، 
سلامت 47 هزار تُن در دی ماه 1401، تأیید و سلامت 44 هزار 
تُن دیگر، مورد تایید قرار نگرفت که این مقدار در مخازن، باقی 
مانده و در حال طی مراحل مرجوع کردن به شرکتی است که 

روغن ها در سال 13۹۹ از آن خریداری شده است. 
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آرمان ملی– یاسمین طالقانی: هنوز بحث حجاب در 
« داغ است. در ابتدای اجرای این  ح نور زیر مجموعه »طر
ح حواشی ایجاد شد. دیروز دادستان کل کشور درباره  طر
ح نور صحبت کرد. حجت الاسلام محمد موحدی آزاد،  طر
دادستان کل کشور در نشستی با حضور معاونان دادستان 
کل، قضات و دادیاران دادسرای دیوان عالی کشور و همچنین 
رئیس شورا های حل اختلاف استان تهران تصریح کرد: برخی 
ناهنجاری های اجتماعی امروز در حوزه عفاف و حجاب در 
سطح جامعه، آثار همان قانون غلط کشف حجاب رضاخانی 
است که دشمن به دنبالش بود، چنانچه انگلیس نیز برای تغییر 
فرهنگ هند، در ابتدا به سراغ تغییر زبان مردم آن منطقه رفت 
و اثر شوم خود را در طول سال های بعد گذاشت. دستورالعمل 
دادستان کل کشور برای اجرای مطلوب طرح نور فراجا؛ اولویت 
با جرایم سازمان یافته در فضای حقیقی و مجازی در حوزه 
عفاف و حجاب باشد. وی با بیان اینکه کلیات طرح نور فراجا 
مورد تأیید است و از اقدامات قانونی آنان حمایت می کنیم، 
عنوان کرد: برای اجرای صحیح طرح، دستورالعملی از سوی 
دادستانی کل تهیه و به زودی به فراجا ابلاغ می شود. دادستان 
؛ نکاتی به  کل کشور تصریح کرد: لازم است در اجرای طرح نور
مانند تقویت نقاط ایجابی، سطح بندی درباره بدحجابی 
در نظر گرفته شود و تمرکز بر برخورد با جرایم سازمان یافته و 
کید ما انجام اقدامات ارشادی با  درباره شل حجابی توصیه و تأ
رویکرد متنبه شدن افراد است. حجت الاسلام موحدی آزاد با 
بیان اینکه کنترل فضای مجازی و برخورد با شبکه های سازمان 
یافته به ویژه در حوزه تولید و عرضه لباس های ناهنجار هم باید 
کید کرد: طرح  از سوی متولیان امر در دستور کار قرار گیرد، تأ
نور بایستی به صورت هوشمند در برخی مکان های خاص که 
ترویج دهنده نوعی از پوشش خاص در جامعه هستند، نیز 

حضور جدی داشته باشد.

   اظهارات جالب بانکی پور درباره جریمه بی حجابی
، نماینده مجلس که اظهاراتش  از سوی دیگر بانکی پور
درباره وضعیت ترکیه خبرساز شده است، درباره لایحه حجاب 
و عفاف می گوید: دو سال قبل وزیر کشور و فرماندهی نیروی 
انتظامی در جلسه صحن علنی شورای عالی انقلاب فرهنگی 

حضور پیدا کردند و این پیش از قضایای مربوط به خانم مهسا 
امینی بود، آن زمان در شورا مسائل حجاب و عفاف را دنبال 
می کردیم و این دو مجموعه که میدان دار عفاف و حجاب 
هستند، با صراحت از شورای عالی درخواست کردند که ما 
پرونده هایی که گاهی به آن برخورد می کنیم و به قوه قضائیه 
ارسال می کنیم، به هر دلیلی یا منع تعقیب می خورد یا با 
تأخیر رسیدگی می شود و جنبه بازدارندگی ندارد و درخواست 
داشتند که به ما اجازه دهید در مراحل اول، فراجا به عنوان 
تخلف با این موارد برخورد کند تا در صورت تکرار و در مراحل 
بعدی پرونده به قوه قضائیه ارسال شود. این درخواست 
در شورا بحث شد و در نهایت به تصویب رسید و رئیس قوه 
قضائیه مأمور شد شرایطی را فراهم کند که فرماندهی نیروی 
انتظامی بتواند در مراحل اولیه بدون ارجاع پرونده به قوه 
قضائیه اعمال قانون کند، زیرا تا وقتی که حجاب صرفا جرم 
باشد از نظر قانون اساسی فقط قوه قضائیه می تواند به آن 
رسیدگی کند. وی در پاسخ به اینکه یعنی در شورای عالی 
انقلاب تصمیم گرفته شد بی حجابی را از جرم به تخلف تقلیل 
دهید تا فرایند رسیدگی به آن در اختیار پلیس قرار بگیرد؟ 
گفت: این صحبت ناقص است، ما بی حجابی را از جرم به 
تخلف تبدیل نکردیم و هنوز جرم است، اما مرحله اول و دوم 
آن تخلف است. بانکی پور تصریح کرد: مجازات سلبریتی ها و 
افراد تأثیرگذار اجتماعی که کشف حجاب کنند، بدپوشش 
باشند، برهنه شوند یا ترویج بی حجابی کنند، این است که 
علاوه بر گرفتن 5 درصد از اموال، در حوزه ای که تأثیرگذار 
هستند تا چندسال محروم از فعالیت می شوند، صفحه 
مجازی و پایگاه اطلاع رسانی آن ها تا چندسال بسته می شود، 
گذرنامه فرد تا چندسال توقیف می شود و هیچ خبرنگار و 
رسانه ای نمی تواند با آن ها مصاحبه کند، همه این موارد 
برآمده از تجربیات تاریخی ما است که مثلا فلان سلبریتی 
تخلفی می کرد، اما رسانه ها او را بزرگ می کردند. پس این 
قانون در بخش مجازات سلسه  مراتب دارد در حالی که ما در 
ماده ۶38 که قبلا داشتیم از کسی که موهایش اندکی بیرون 
، همه یک  بود تا کسی که برهنه بود، از فرد عادی تا مشهور
مجازات داشتند که این اصلا سازگار و شدنی نبود. وی درباره 
عابر بی حجاب توضیح داد: یک نظر این بود که باید همچون 

گذشته این فرد بازداشت و تحویل دادگاه داده شود، اما همین 
برخورد مشکل ایجاد کرده بود و فراجا می گفت ما با شرایط 
دشواری فرد را بازداشت می کنیم اما سرانجام مشخصی 
ح نور که فراجا به وظیفه قانونی  ندارد، حتی در همین طر
خود عمل می کند ادامه آن مشخص نیست و نمی دانیم که آیا 
؟ در همین راستا ما  فرد برای جرمش مجازات می شود یا خیر
تصمیم گرفتیم که با نظر قوه قضائیه و فراجا مبلغی به عنوان 
جریمه در نظر گرفته شود که بازدارنده باشد، مبلغ قطعی 
جریمه برای بی حجابی 3 میلیون تومان و برای بدپوششی 
3 میلیون و 500 هزار تومان است، وقتی لایحه به شورای 
نگهبان رفت، حقوقدانان شورای نگهبان گفتند مرحله ای 
مقدماتی قبل از این جریمه قطعی قرار دهید و با نظر آن ها در 
کمیسیون قضائی قرار شد 2 میلیون برای بدپوششی جریمه 
معلق و یک میلیون 500 هزار تومان برای فرد بی حجاب جریمه 
معلق در نظر گرفته شود.  وی در تعریف جریمه معلق اظهار 
داشت: برخی مفهوم جریمه معلق را بد برداشت کرده اند و 
، در حالی که  فکر می کنند معلوم نیست که گرفته شود یا خیر
جریمه معلق، در هر صورت جریمه است و برای فرد ثبت شده 
گر بار دیگری فرد مرتکب  است اما معلق به تکرار است، یعنی ا
این جرم شود و در دوربین ها دیده شود، این دو جریمه باهم 
گرفته می شود. برای مثال برای بد پوششی 2 میلیون معلق و 
3 میلیون و 500 جریمه قطعی است که مجموعا 5 میلیون و 
500 تومان می شود، در صورت ارتکاب این جرم، بار اول برای 
فرد پیامک ارسال می شود که شما این مبلغ جریمه معلق 
شده اید و چنانچه مجدد مرتکب این جرم شدید 3 میلیون و 
500 تومان دیگر به آن اضافه می شود و از شما گرفته می شود. 
در قانون گفته شده که جریمه معلق تا سه سال باقی می ماند 
گر فرد تا سه سال حجاب خود را رعایت کرد، این 2 میلیون  و ا
حذف می شود، اما تا قبل از آن در صورت تکرار اخذ می شود. 
تفاوت این جریمه با جریمه های راهنمایی و رانندگی این 
است که نهایتا ظرف سه هفته باید پرداخت شود تا بازدارندگی 
گر فرد  داشته باشد و تمهیداتی اندیشیده شده است که ا
پرداخت نکرد چگونه این مبلغ از او گرفته شود. این جریمه ها 
در نهایت به خزانه کشور می رود و خرج آسیب های اجتماعی 

و تحکیم خانواده می شود.

روایت جدید از جریمه های معلق حجاب
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ح نور« مورد تأیید است       دادستان کل کشور: »طر

کانی در قرارداد  گری از تخلف جدید زا افشا
۲.۷ میلیارد یورویی

  شهرداری قبل از تایید فرمانداری 
با چینی ها قرارداد بست!

دامنه دفاعیات شهرداری پایتخت از واردات 
خودروهای برقی )ویژه ناوگان حمل ونقل عمومی( 
و تقابل این نهاد با تولیدکنندگان داخلی، این 
روزها ابعاد گسترده ای پیدا کرده است، تا جایی که 
شهرداری برای اثبات درستی این اقدام، به در و 
کن عمومی مانند مترو متوسل  دیوارهای شهر و اما
شده است. طبق قراردادی که شهرداری تهران با 
چینی ها منعقد کرده، قرار است هزاران دستگاه 
کسی و ون )همه در مدل های برقی(  اتوبوس، تا
وارد کشور شود تا در ناوگان حمل و نقل عمومی 
گیرند. جدا از اصل  پایتخت مورد استفاده قرار 
که به خودی خود طبیعی به  چنین قراردادهایی )
نظر می رسد و می توانست تا این حد حاشیه ساز 
نشود( آنچه سبب ایجاد حواشی زیاد در این ماجرا 
شده، اصرار شهرداری بر حماسه سازی شهری، 
تقابل با تولیدکنندگان داخلی و البته توهم توطئه 
تهران  شهرداری  است.  منتقدان(  مقابل  )در 
مخصوص  برقی  خودروهای  واردات  می گوید: 
کاری بسیار بزرگ و  ناوگان حمل ونقل عمومی، 
به نوعی حماسی است و رفاه پایتخت نشینان را 
به دنبال دارد و هر کس خلاف این فکر می کند و 
، یا  حرفی می زند، یا »ضد انقلاب است، یا پروژه بگیر
حسود یا به مدیران شهری سابق وابستگی« دارد. 
در مقابل، منتقدان و همچنین تولیدکنندگان 
عرضه  و  تولید  امکان  وقتی  معتقدند  داخلی 
خودروهای برقی مخصوص ناوگان حمل ونقل 
عمومی )به خصوص اتوبوس های درون شهری( 
وجود دارد، بهتر است شهرداری خرید از داخل 
را در اولویت قرار دهد، نه اینکه به دفاع محض از 
واردات اصرار کند. طبق ادعای شهرداری در یکی 
از بنرهای تبلیغاتی، قیمت هر اتوبوس برقی چینی 
)220 هزار یورو( 100 هزار یورو کمتر از مدل داخلی 
که چند روزی با انتقاد شدید  است. قراردادی 
شورای شهر تهران زیر سوال رفته است و بسیاری 
از نکات غیرشفاف دارد و معلوم نیست این قراداد 
سنگین با چه شرکتی امضا شده و چه دلیلی برای 
این هزینه هنگفت وجود داشته! اسکان نیوز در 
خبری نوشت: جالب اینکه وزیر صمت هم گفته 
ایران توان تولید اتوبوس مورد نیاز کشور را دارد و 
اصلا دلیلی برای وارد کردن اتوبوس وجود ندارد! 
 ، حالا شهرداری تهران با نصب بنر در سطح شهر
معترضان به این قرارداد را ضد انقلاب، پروژه بگیر 
مجازی، حسودان سیاسی و وابستگان به مدیریت 
شهری سابق و اصلاحات معرفی کرده و مدعی شده 

آنها از پیشرفت در پایتخت ناراحت هستند. 

گری جدید عضو شورای شهر     افشا
سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون 
عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران 
کانی را به نشانه  که جلسه شورای شهر با علیرضا زا
اعتراض ترک کرده بود، ابهامی جدید به قرارداد 2 
میلیارد یورویی شهرداری تهران با چینی ها وارد 
می کند و می گوید که که هنوز لایحه مصوب شورای 
شهر که به شهرداری اجازه می داد از چین ناوگان 
حمل و نقل عمومی وارد کند، در فرمانداری تایید 
نشده است. »ترابران« نوشت: 15 اسفند سال 
گذشته بود که پس از دو مرتبه سفر شهردار و تیم 
مدیریت شهری تهران به چین و حضور مسئولان 
شرکت های چینی در ایران، شورای شهر با تصویب 
لایحه ای یک  فوریتی، به شهرداری مجوز داد که با 
هدف توسعه، نوسازی و برقی سازی ناوگان حمل و 
نقل عمومی تهران به میزان 2 میلیارد و ۶81 میلیون 
که  یورو خرید خارجی داشته باشد. با وجودی 
هنوز این لایحه به تایید فرمانداری نرسیده است، 
شهردار تهران می گوید که قراردادهای شهرداری 
با چینی ها منعقد شده است. تشکری هاشمی با 
اعلام این خبر گفت: »هرچند این لایحه در شورا 
رأی آورده اما شنیده ها حکایت از این دارد که هنوز 
فرمانداری لایحه را تایید نکرده و ایراداتی به آن وارد 
کرده است، بنابراین هنوز قابلیت اجرایی ندارد.« 
تشکری هاشمی به شهرداری تهران توصیه کرد در 
یکسال باقی مانده به عمر این دوره کارهایی نکند 
که دردسرهای بزرگی در آینده برای شهر و مردم 
ایجاد کند. او در پاسخ به اینکه چطور شهرداری 
بدون تایید لایحه از سوی فرمانداری اقدام به 
عقد قرارداد کرده است، اظهارکرد: »قاعدتا تا لایحه 
قطعیت پیدا نکرده باشد اجرای آن هم امکانپذیر 
نیست. من هنوز نامه فرماندار را ندیده ام و دقیقا 
اطلاع ندارم. ممکن است ایرادات قابل رفع باشد یا 
حتی قابل رفع هم نباشد؛ بنابراین اطلاعی ندارم.« 
کید کرد: »حتی  تشکری هاشمی در همین حال تا
گر لایحه به تصویب نهایی برسد طبق همین  ا
لایحه، شهرداری موظف است قراردادهایش را به 
شورا ارائه دهد اما تا به امروز به جز یک قرارداد یا 
به تعبیری یک تفاهم نامه با یک شرکت چینی 
که آن هم از طریق فضای مجازی دیدیم هنوز 
کسی، موتور  قراردادی مربوط به خرید اتوبوس، تا
و تجهیزات هوشمند به رویت اعضای شورای شهر 
گر قرار باشد طبق همان  تهران نرسیده است. ا
لایحه قراردادی ببندند باید آن را در اختیار شورا 
بگذارند و تاییدیه لازم را بگیرند اما متاسفانه تا 
امروز چنین اتفاقی نیفتاده است. ما به شهرداری 
هم رسما اعلام کرده ایم که باید به فوریت قراردادها 
را در اختیار اعضای شورای شهر قرار دهند وگرنه 
این اقدام خلاف قانون خواهد بود.« او در پاسخ به 
اینکه ایرادات فرمانداری به لایحه مدنظر باید در 
کجا اصلاح شود، گفت: »طبیعتا وقتی ایراد گرفته 
و لایحه برگشت داده می شود باید از طریق شورا 
ایرادات برطرف شود و بعد از بررسی ایرادات دوباره 
رأی گیری و تصویب شود و سپس برای تایید نهایی 

به فرمانداری ارسال شود.«


